
XIV. roč., čís. 599 úterý 12. srpna 2003  
 Dnes toho mám hodně na srdci i na jazyku. 

Začnu s příhodou, která se můţe klidně stát i 

Vám, pokud se Vaše ţena nebo Váš muţ pustí do 

oprav v domácnosti. Odpoledne jsem posílal 

mailem dopis výrobci brusných papírů: 
Vážení, má žena se o prázdninách pustila do 
natírání oken. V letní akci jsem jí koupil  
v prodejně Plus vynikající trojúhelníkovou brusku 
s plynulou regulací otáček, kterou dodává za 
velmi slušnou cenu pro obchodní síť Plus 
německá firma bratří Mannesmannů. Problém je 
v tom, že v prodeji je bruska s jediným brusným 
papírem na suchý zip (trojúhelníkový tvar 9x9x9 
cm). Když jsem se pokoušel dokoupit další 
náhradní brusné kotouče (resp. trojúhelníky), 
krčila prodavačka rameny a neustále opakovala: 
"Berete tu brusku, nebo neberete?!!"  Sjezdil jsem 
všechny prodejny v Trutnově a okolí. Uspěl jsem 
pouze v Mladých Bukách. Tam jsem koupil kulaté 
kotouče se suchým zipem, doma jsem je podle 
originálu stříhal a kancelářskou děrovačkou na 
lejstra vyráběl příslušné otvory. Zhruba polovina  
z každého kotouče je vlastně odpad. Připadá mi 
to stejně idiotské, jako když za totáče kupovaly 
ženy vlněné ponožky, páraly je a ze získané vlny 
pletly svetry. Od prodavače velkoobchodu  
v Mladých Bukách jsem získal telefonní číslo na 
obchod v Kolíně, odkud berou kulaté kotouče. 
Tam mají na skladě dokonce i trojúhelníkové, ale 
musel bych si pro ně zajet (zásilkovou službu 
nemají). Poradíte mi, jak získat originální brusné 
kotouče nebo alespoň brusný papír se suchým 
zipem ve fomátu A4 (menší odpad než z kruhu)? 
Údajně se to vozí z Finska.    
Se srdečným pozdravem St. Ondráček      
 Jaké pro mne plyne poučení z téhle příhody? 

pro příště zřejmě nebudu své ţeně k různým 

příleţitostem kupovat praktické dárky (jako jsou 

hrábě neb elektrická vrtačka), ale vrátím se 

pokorně ke kytkám (kdyţ na šperky nemám).  

 Dříve, neţ se vrátí vydávání lokálních novin ke 

dřívější frekvenci (zřejmě od září), seznámím čtenáře 

s dnešní prázdninovou nabídkou: 

1) Ve sportovních zprávách se dočtete o vstupu 

fotbalistů do okresního přeboru, prvním letošním 

vítězstvím našich baseballistů v Extralize, úspěšné 

sezóně atletky Lucky Martínkové a náročném běhu 

v úmorném vedru na Černou horu.  

2) Dozvíte se, o čem se jednalo na prázdninovém 

veřejném zasedání zastupitelstva. 

3) Přinášíme podrobnou zprávu z 20. zasedání městské 

rady. 

4) Otiskujeme podrobný program kina VLAST na 

srpen a přehled pořadů tohoto kina na září. 

5) Městská knihovna nabízí přehled souborů fotografií 

ke staţení a vyhlašuje výtvarnou a literární soutěţ 

„Kamínek z cest“.  

6) Zveme čtenáře na dvě zajímavé kulturní akce - 

Česká speleologická společnost „Albeřice“ Vás zve 

v sobotu 16. srpna do Celního lomu v Albeřicích na 

tradiční promítání diapozitivů pod širým nebem 

spojenou s ukázkami speleologické lezecké techniky.  

7) Ve středu 27. srpna 2003 v 17
00

 hodin vystoupí před 

Měšťanským domem ve Svobodě kvalitní 

padesátičlenný dětský pěvecký sbor Sedmihlásek 

z Prahy. Plakátek umístíme na zadní stranu novin. 

8) Na stránce starostky najdou podnikatelé pozvánku 

na pracovní schůzku ubytovatelů (úterý 26.8. od 18
00

 

v restauraci Tatranka), rodiče ţáků informace o 

zahájení nového školního roku a další informace 

z radnice.           

 V záloze jsou ještě připraveny další stránky:   

9) Článek kamnáře Radvana Tůmy o významu 

kachlových kamen 

10) Proč Leonardo da Vinci psal zprava doleva.             

Věřím, ţe čtenáře SF potěším. -so  
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 SMYSLEM ŽIVOTA JE HLEDÁNÍ ?!   



FOTBAL  Martin Drahota nám dodal opravený 

rozpis podzimního kola zápasů MFC Svoboda: 
  1. so  9/8   17

00
  Lánov - Svoboda 

      út 12/8  17
30

 Svoboda - Volanov (pohár)       

  2. so 16/8  17
00 

 Svoboda - Dol. Kalná 

  3. so 23/8  17
00 

 Svoboda - Pilníkov 

  4. so 30/8  17
00 

 Kunčice - Svoboda 

  5. so  6/9   17
00 

 Svoboda - Hostinné 

13. út  9/9    17
00 

 Svoboda - Stráţné 

  6. so 13/9  17
00 

 Úpice - Svoboda 

  7. so 20/9  16
30 

 Svoboda - Libeč 

  8. so 27/9  16
30 

 Podhůří - Svoboda 

  9. so 4/10  16
00 

 Svoboda - H.St. Město 

10. so 11/10 14
00 

 St. Buky - Svoboda 

11. so 18/10 15
30

 Svoboda - Černý Důl  

12. so 25/11 14
30

 Kocbeře - Svoboda 

14. so   1/11 14
30

 Svoboda - Lánov  

 V prvním utkání okresního přeboru zajíţděli 

svobodští na půdu Lánova, kde nás nečekalo nic 

lehkého. Lánovští působili po celé utkání 

fotbalovějším dojmem, ale nakonec se museli 

strachovat o tři body. Utkání otevřel perfektním 

brejkem Jirka Karlík 0:1. Za pět minut nato, po chybě 

naší obranné hry, domácí vyrovnali 1:1. Opět to byla 

Svoboda, která šla po vlastním gólu dovedení 1:2 

(asistoval A. Zahálka). Po další chybě jsme inkasovali 

na 2:2. Poté Tomáš Matějka poslal Svobodu do vedení 

2:3 a vypadalo to opět na tři body pro svobodské 

fotbalisty. Zbývalo 10 min. do konce a po hrubých 

chybách obrany jsme dvakrát inkasovali, coţ 

znamenalo první zbytečnou poráţku. Sestava: 

J. Dvořák 

Serbusek  Berky  Vlček  Stránský 

Drahota  Zahálka  Jiránek  Horáček 

Karlík  Matějka 

(Střídali: Hendrych, Trojánek). 

 Děkujeme našim příznivcům za podporu a zveme 

je toto úterý v 17
30 

ve Svobodě na utkání 2. kola 

poháru ČMFS s týmem Volanova. Další utkání 

sehrajeme v sobotu v 17 hodin doma s týmem Dolní 

Kalná.      Za MFC Martin Drahota  

BASEBALL 
Béčko mužů SB Rýchory uspořádalo 25.-27. července  

turnaj za účasti týmů Modré Ţelvy Česká Lípa, Laso 

Kladno, áčka Rýchor a domácího týmu SB Rýchory B. 

Škoda, ţe nepřijely všechny týmy, které slíbily účast. 

Zřejmě je odradila současná vedra. I tak se turnaj 

velmi vydařil. Zvítězilo béčko Rýchor (svobodská 

garda), které pod vedením pánů Valenty a Vaňka po 

velkém boji porazilo jak áčko, tak ambiciózní tým 

Kladna - a snadno si poradilo s mladým společenstvím 

Rakovníka a Roudnice. Pohár za vítězství v prvním 

ročníku prázdninového turnaje tedy zůstal doma, další 

ocenění za homerunový odpal a nejrychlejšího běţce 

na metách získali Kladeňáci. Dík patří všem 

svobodským hráčům nejen za výbornou hru a pohodu 

v celém týmu, ale také za perfektní technickou 

přípravu hřiště, vedení klubu za zajištění pěkných cen i 

dokonalou organizaci turnaje.                                 -so             

ATLETIKA 

Váţený pane Ondráčku, přál jste si dozvědět se ode mě 

nějaké výsledky z mé letošní letní sezony a tak jsem se 

rozhodla, ţe Vám napíšu krátkou zprávu… 

Sezona začala jiţ v polovině března přípravným obdobím. 

Koncem dubna jsem byla pozvána do italského San 

Benedetta, kde jsem absolvovala vynikající soustředění 

v teplém podnebí a měla i své první závody, od kterých se 

odvíjela celá následující sezona. Doma jsem letošní sezonu 

zahájila Krajskými přebory muţů a ţen,  (přestoţe jsem 

věkem ještě juniorka ) v Jablonci nad Nisou dne 10.5 .2003. 

Stala jsem se dvojnásobnou přebornicí Libereckého kraje a 

získala jedno druhé místo. Následoval Středoškolský pohár 

a extraligová kola. Moje výkonnost se zvyšovala závod od 

závodu. Na atletické dráze v Kladně při extraligovém utkání 

dne 7.6.2003, jsem si po dvou letech zaběhla osobní rekord 

na trati 100m časem 12.16s, do této doby bylo moje osobní 

maximum 12.19s. Na této dráze se také konalo juniorské 

Mistrovství České republiky, které proběhlo ve dnech 5. – 

6.7.2003. Jelikoţ jsem se zlepšila v letošní sezoně, můj čas 

figuroval na předních příčkách, to mi dodalo odvahy a já 

jsem si řekla, ţe se pokusím dostat se na „bednu“. Podařilo 

se, stala jsem se vicemistryní České republiky v běhu na 

100m. Ještě týţ den jsme běţely školní štafetu 4x100m, 

„vloudily“ se však chybičky, ale i přesto jsme obsadily 

velice pěkné 5. místo. Druhý den měl být pro mě a dalších 

23 děvčat ještě  o něco těţší.  Absolvovaly jsme rozběhy na 

200m. Po doběhu  mě chtěli doktoři odvézt do nemocnice, 

protoţe jsem měla příliš nízký tlak, vše jsem však přetrpěla 

a do finálového běhu jsem - sic s nejistotou  - nastoupila. 

Cílem jsem proběhla s pátým časem, ale byla jsem 

spokojená, ţe jsem doběhla a těšilo mě, ţe všechny 

závodnice, které byly přede mnou jsou o rok starší, takţe se 

mnou jiţ příští rok v této kategorii závodit nebudou… 

Jiţ podruhé jsem také startovala v reprezentační štafetě 

v běhu na 4x100m. Ta je sestavena z uţšího výběru děvčat 

z celé České republiky. Podařilo se nám splnit limit (dne 7.6. 

– psáno výše) na Mistrovství Evropy, které se konalo ve 

finském Tampere ve dnech 24. – 27.7.2003 . Tohoto 

Mistrovství se zúčastnilo 46 států. Česká republika obsadila 

13. místo zásluhou dvou medailistů – Mistra Evropy: Jardy 

Báby ( skok vysoký – 228cm) a vicemistryně Zuzany 

Hejnové (400m překáţek – 58.30s) – ta se jiţ před dvěma 

týdny stala Mistryní  Světa v kanadském Sharbrooku.. Naše 

štafeta 4x100m ve sloţení – Baţatová, Čechová, Martinková 

a Kosová – zůstala za branami finále, ve kterém jsme měly 

šanci umístit se na pěkném pátém místě… Takto jsme 

skončily sice poslední, ale přesto jsme zaběhly letošní 

nejrychlejší čas… Příští rok se koná Mistrovství Světa do 

19let v italském Grossetu, tak věřím ve splněný limit i v co 

nejlepší umístění.  

Sezona pro mě těmito závody neskončila. Jiţ 16.8.2003 mě 

čeká 3. extraligové kolo v Praze a následně na to Mistrovství 

České republiky do 22let. V září a říjnu jsou to pak Krajská 

kola juniorů, kde se budeme jako druţstvo snaţit o postup do 

semifinálového a celorepublikového kola a bojovat o „cenné 

kovy“. Tím bude uzavřena moje letní sezona a jiţ koncem 

října mě čeká přípravné soustředění ve Vysokých Tatrách, 

které absolvuji se školní skupinou.. 

               S pozdravem Lucka Martinková  
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MISTROVSTVÍ ČR v běhu do vrchu    
 V sobotu  se za úmorného vedra konal 

v Janských Lázních na trati dlouhé 8600m 

s převýšením 650m(!)  jiţ 19. ročník závodu  

v běhu do vrchu, který byl současně Mistrovstvím 

ČR. Za účasti 191 běţců zvítězil a získal titul 

Mistra ČR Jan Bláha ze Sokola České 

Budějovice. Je to jeho jiţ třetí mistrovský titul 

(po maratonu a 10 km na dráze). Svobodské 

sportovní fanoušky tento závod velmi zajímá jiţ 

proto, ţe se jej pravidelně zúčastňuje náš občan - 

exmistr světa v kategorii veteránů - Jiří Javůrek. 

V jeho kategorii (50-59 let) zvítězil František 

Pechek z Maratonstavu Úpice časem 39:55, druhý 

byl Jiří Javůrek 42:09 - a naše čtenáře bude 

zajímat, ţe v téţe kategorii skončil na 30. místě 

premiér Špidla (který startoval rovněţ za klub 

Maratonstav Úpice) časem 1:07:52. Úspěšní byli 

i další vytrvalci našeho regionu: Jan Buchar 

z Vrchlabí byl první v kategorii nad 70 let, 

Jaroslava Grohová ze Dvora Králové zvítězila 

v kategorii ţen nad 50 let. Titul v kategorii ţen 

obhájila Irena Šádková z Pardubic za 41:16 před 

Michaelovou Mannovou ze Dvora Králové, která 

studuje veterinu a běhá v USA.         

BASEBALL 
 V sobotním parném odpoledni pokračovala  

v Mladých Bukách nadstavba baseballové 

Extraligy 2003, ve které se střetly domácí 

Rýchory s praţským týmem Altronem Krč. 

      Kdo  byl ochoten snášet dotěrné vedro, byl 

svědkem dvou velmi pěkných utkání, ve kterých 

rozhodně Rýchory, jako poslední tým Extraligové 

tabulky, netahali za kratší konec. 

      V  prvním  zápase  se  opět  představily posily 

z B týmu Rýchor: Dušan Veverka  a  Radim  

Sklenár, a rozhodně byly posilou pro úzký kádr A 

týmu.  

V deváté  směně  (normálně poslední) se stav 

zastavil na 5:5 a bylo jasné, ţe zápas  bude 

pokračovat. Nutno ovšem podotknouti, ţe 

Rýchory smutně zahodily šanci  na  vítězný  bod  

právě  v  této směně. V desáté (nastavené) směně 

si bohuţel  domácí  vybrali  smůlu  za  celou  

předchozí  hru a po 4 fatálních chybách týmu 

Rýchor  se  Krč  utrhla  na  vedení  10:5,  na  coţ  

uţ Rýchory nedokázaly odpovědět. 

      Druhý zápas byl plně v reţii skvělého 

nadhozu Roberta Roudného, který sice  opouštěl 

nadhoz vysílen vedrem po šesté směně při vedení 

Krče o jeden 

bod,  ale  především  on  byl  strůjcem  prvního 

vítězství Rýchor v letošní sezóně.  Po  něm,  i  

kdyţ  nerad,  se  na  kopec  postavil  Zdeněk Louda a 

bezchybným  výkonem  jenom orámoval vítězství 

domácích. V dohrávce poslední směny  se  totiţ  

podařilo  Rýchorám  několik pěkných odpalů, které 

vedly k jejich vítězství. 

      V  neděli Rýchory měly velikou snahu potvrdit 

svůj sobotní výkon, ale několik  školáckých  chyb  

znehodnotilo  jejich snaţení. I tak to byl velmi 

dobrý  výkon a příslib pro baráţové zápasy, ve kterých 

půjde o udrţení se v Extralize pro další sezónu. 

Trojzápas Rýchory - Krč:  5:10, 5:4, 5:8 

Víkendová  sestava týmu SB Rýchory:   

Procházka,  Louda,  Sklenár  R.,  Veverka,  Köhler L., 

Zengler, Sikora, Roudný, Med, Pašťálka, Lawyer, 

Poláček, Špaček           Roman Klempíř 

******************************************* 

pozn.red.: Omlouvám se čtenářům, ţe mohu přidat jen 

zprostředkované informace. V uplynulých týdnech 

jsem pracoval na baráku, který jsem přes dvacet let 

zanedbával (o víkendech a prázdninách kraloval 

baseball nebo práce s dětmi a mládeţí). Nesmírně mě 

potěšilo, ţe konečně začali spolupracovat hráči tzv. 

áčka a béčka Rýchor. Logické by bylo, kdyby nikdo 

neměl svůj post předplacený - a áčko i béčko by se 

vţdy formovalo podle dohody a aktuální formy. 

Spojení obou týmů bylo nápadně znát na víkendovém 

výkonu týmu SB Rýchory. Pokud budou v tomto 

trendu pokračovat i v baráţi, mohou se naši diváci 

dočkat krásných bojů - a zřejmě i udrţení v Extralize. 

Kdo budou naši soupeři v podzimní baráţi? Zřejmě tři 

moravské týmy (Pelikans Bučovice, Třebíč Nuclears a 

buď Arrows Ostrava nebo Technika Brno - o tom 

rozhodnou jejich víkendové zápasy) a kromě nás ještě 

další dva české týmy: Sokol Hluboká a Orlice Choceň. 

Nebude to rozhodně procházka růţovou zahradou, ale 

věřím, ţe naši hráči neprodají svoji kůţi lacino. Ze 

šestice skutečně kvalitních týmů budou v Extralize 

2004 nejlepší dva z baráţových bojů. 

 Rád bych se ještě v nejbliţších číslech SF otiskl 

rozhovor s Robertem Roudným. Kdo z našich čtenářů 

sledoval nádherné boje nároďáku na Mistrovství 

Evropy i kvalifikaci na Olympijské hry, musí před 

Robertem hluboce smeknout.              St. Ondráček 
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S přibývajícími kříţky na hřbetě neubývá zájem o poznávání nebo vzdělávání. Spíše naopak. Proto rád 

sleduji televizní pořady, při kterých musím sáhnout do knihovny a listovat v encyklopediích nebo naučném 

slovníku. Naposledy se mi to stalo v soutěţi „Chcete být milionářem“ na Nově. Asi na 160 tisících vyhořel 

jeden soutěţící, kdyţ správně nezodpověděl otázku, jak psal Leonardo da Vinci své poznámky - zprava do 

leva, zleva do prava, od středu do leva nebo od středu do prava. Jeden z největších a nejvšestrannějších geniů 

lidstva Leonardo byl Ital jako poleno (pocházel z Toskánska). Římané stejně jako Řekové psali zleva do prava 

- na rozdíl třeba od Peršanů, Arabů nebo Ţidů, kteří psali zprava do leva. Ale na tak vysoké částce bývá 

obvykle chyták. Zleva do prava bych vyloučil stejně jako soutěţící i jeho přítel na telefonu. Pravděpodobné by 

tedy byla správná odpověď, ţe psal poznámky od středu (vedle nákresů) do leva. No a to bylo špatně. Psal od 

prava do leva. Proč, to pan Čech nevysvětlil - a já to marně hledal v naučném slovníku i v edici „Největší 

malíři“ č. 37 - Ţivot, dílo a inspirace: Leonardo da Vinci. Teprve na webových stránkách jsem našel 

vysvětlení. Je geniální a prosté. Leonardo byl levák a navíc všestranný vynálezce. Vymyslel proto způsob, jak 

můţe levák rychle psát své poznámky písmem, které bylo vymyšleno pro praváky. Připojuji výpis ze 

ţivotopisu a pár ukázek:        

Leonardo da Vinci 
*1452 (Vinci v Toskánsku-ITA) - †1519 (zámek Cloux u Amboise-FRA) 

Itálie 
Renesance 
(Vyňato z Encyklopedie světového malířstvi - Autorský kolektiv pod vedením PhDr. Savý Šabouk DrSc.; nakl. 
Academia ČSAV 1975.) 

     Jsme často svědky, jak nebesa zahrnují některé lidi nesmírnými dary, mnohdy přirozenými, občas i 
nadpřirozenými; někdy se však spojí v jediné bytosti taková přemíra krásy, půvabu a schopností, že ať se takový 
člověk obrátí kamkoli, každý jeho čin je tak božský, že předčí všechny ostatní, a už tím jasně dokazuje, že jde o 
dar boží a ne výtvor lidského umění. Tak tomu bylo i u Leonarda da Vinci kromě tělesné krásy, kterou nelze ani 
dost vynachválit, se ve všem svém konání vyznačoval nesmírným půvabem, a měl nadto ještě tak nesmírné 
schopnosti, že dokázal snadno rozřešit jakýkoli problém, do kterého se pustil. Vyznačoval se neobyčejnou silou, 
spojenou s obratností, statečností, odvahou, ušlechtilostí a velkodušností a sláva jeho jména se rozšířila tak, že 
si ho velice cenili nejenom za jeho života, ale také, a ještě víc, po smrti. 

(… následuje několik stran výčtu díla L.d.V.) 
 S ještě větší péči se pak věnoval anatomii člověka, přičemž si vzájemně pomáhali s panem Marcantoniem 
della Torre, vynikajícím filozofem, který tehdy přednášel v Pávii a psal o tomto předmětu. Della Torre byl (jak 
jsem slyšel) jeden  
z prvních, kdo začal vysvětlovat otázky lékařství pomocí Galénova učení a ukazovat ve správném světle 
anatomii, zahalenou potud do hlubokých temnot neznalosti; ke své práci využil podivuhodným způsobem 
Leonardova ducha a díla. Leonardo totiž udělal knihu kreseb rudkou a perem podle těl, která sám pitval a potom 

s nesmírnou pečlivosti zobrazil; zakreslil v ni všechny kosti a  
k těm potom připojil po pořádku všechny šlachy a pokryl je svaly, nejprve těmi, které jsou upnuty ke kosti, 
potom těmi, které dodávají pevnost, a konečně těmi, které způsobuji pohyb, a ke každé části připojil 
nečitelným písmem vysvětlivky, psané obráceně levou rukou: kdo na to není zvyklý, neporozumí jim, 
protože se dají číst jedině v zrcadle. Velká část těchto kreseb  
k anatomii člověka je v rukou milánského šlechtice pana Francesca da Melzo, kterého měl Leonardo velice rád, 
protože to byl v jeho době překrásný chlapec, tak jako to je dnes krásný a milý stařec, který tyto kresby s láskou 
opatruje jako relikvie zároveň s podobiznou samého Leonarda blahé paměti. Každému, kdo tyto spisy čte, 
připadá nemožné, že ten božský duch mohl tak dobře a  
s takovou péči uvažovat o umění i o svalech, šlachách a žilách. V rukou jednoho milánského malíře jsou totiž 
zase některé Leonardovy spisy, psané rovněž obráceně levou rukou a pojednávající o malířství, o kresbě a 
barvách. Není to dávno, co mě ve Florencii navštívil a přitom projevil přání toto Leonardovo dílo vytisknout; 

odvezl je proto Říma, aby je tam vydal, co se s nim však potom stalo, nevím. 

pozn.: Zkuste sami přečíst zrcadlově napsanou větu!                                              
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 Topidla provázela lidstvo jiţ od pravěku. 

Nejprve to byly náhodné ohně, později ohně 

zakládané záměrně na určitém místě. Topilo se 

v ohništích. Později začal člověk oheň uzavírat do 

„obestaveb“. Byly to černé kuchyně a krby. Těţko 

si dnes dovedeme představit hospodyni, která by 

byla ochotna vařit v černé kuchyni. Moţná občas 

z hecu. Ale stále? To bychom asi měli pěkný hlad.  

 Člověk přemýšlel, jak by teplo z ohně vyuţil 

lépe, efektivněji. Původní kamna byla zděná, bez 

kachlí, tály byly kované (dodnes se můţeme 

s takovými kamny setkat). První kachlová kamna 

se začala objevovat ve 14. století, kdyţ se 

hrnčířům povedlo zvládnout glazury. První kachle 

na kamna měly zvonkový tvar. Jimi se podstatně 

zvětšila plocha kamen a tím i jejich výhřevnost. 

Špatně se však udrţovala. Čistění povrchu bylo 

značně náročné. 

 Kamna počala vytlačovat z trhu krby. Pohled na 

otevřený oheň je sice velice úchvatný, ale spotřeba 

otevřeného krbu oproti kamnům je 

několikanásobně větší. Rovněţ přítomnost 

sluţebnictva, které obsluhovalo topidlo, byla 

značně nepříjemná. Proto se začala stavět topidla, 

která se obsluhovala z chodeb. Panstvo nebylo 

rušeno, a kamna hřála. Jelikoţ výkon kamen je 

závislý na jejich ploše, stavěla se kamna jako 

sloupová (úzká a vysoká). Jen pokud nevadilo, ţe 

zabírají velký prostor, byla stavěna nízká a 

rozměrná. Ta byla vyhledávána jako vhodné místo 

pro nocování nebo k prohřívání unaveného těla. 

Dodnes se stavějí kamna s pecí, která hřeje a je 

moţno se na ní nahřívat. 

 Kachlová kamna z domácností vytlačila kovová. 

Kovová kamna mají povrchovou teplotu kolem 

150
0
 C. Zatopíme v nich a kamna za několik 

okamţiků hřejí. Ale po ukončení topení nemají 

takovou tepelnou setrvačnost, jako stavěná 

kachlová kamna.  

 Stavěná kachlová kamna mají povrchovovu 

teplotu od 40 do 60
0
 C. Jejich tepelný náběh je od 

2 do 24 hodin. Toto je závislé na jejich konstrukci. 

Ale jejich tepelná setrvačnost, rozumějme doba od 

vyhasnutí topeniště k vychladnutí kamen, je od 

12ti hodin do tří dnů! Kachlová kamna pracují 

s niţší povrchovou teplotou. Proto nepřepalují 

vzduch, nevíří prach, nevysušují vzduch - mají 

sálavé teplo, které ohřívá předměty jako slunce. 

Pro tyto vlastnosti jsho vhodné pro alergiky. 

Mohou vyhřívat jednu nebo více místností (to je 

třeba prokonzultovat s odbornou firmou). 

 Pro vytápění více místností je moţno postavit 

krb s horkovzdušným topením, kamna s kotvou 

pro ohřev teplé vody, krb pro ohřev teplé vody, 

hypokaus systém, KM systém, nebo také kamna, 

která jsou ohřívána horkou vodou (pokud vím, tak 

jsou v republice troje). 

 Krb s horkovzdušným topením je moţno 

postavit na samotíţ, nebo s nuceným oběhem. U 

nuceného oběhu je třeba zváţit, kde je namontován 

ventilátor a jaký je jeho výkon. Nezapomeňme na 

hluk a prach (není vhodné pro alergiky). Důleţité 

je zváţit, zda jsme v tomto prostředí stále nebo jen 

o víkendech. 

 Kamna s kotvou sniţují tepelnou hodnotu spalin. 

Je zde nebezpečí zanášení kamen a komínu. 

 Krb pro ohřev teplé vody - doporučujeme pouţít 

krbovou vloţku pr ohřev teplé vody. Výměníky na 

kouřovod sniţují tepelnou hodnotu spalin. Kamna 

mohou špatně táhnout, zanášet se a zanášet komín. 

Nezapomínejme, ţe jednou ze sloţek obsaţených 

v dehtu, je kyselina sírová, která nám rozleptá 

komín. 

 Hypokaus systém je finančně náročnější řešení, 

ale velice dobré a efektivní. Přirovnejme si jej 

k horkovzdušnému ústřednímu topení. Můţeme jej 

stavět jako otevřený, nebo zavřený. Vzduch 

ţeneme z jednoho topidla do druhého a nepustíme 

jej ven. Velice vhodné pro alergiky. 

 KM - systém: Kamna jsou stavěna jednou 

z nejmodernějších metod. Po příchodu kamnáře na 

místo stavby večer jiţ topíte. Potom se staví 

obestavba. Stejně jako u hypokaustu nás nezajímá 

tvar tělesa topidla. Kamna jsou nahřívána pytlem 

teplého vzduchu. Rovněţ se dá spočítat přibliţná 

teplota povrchu topidla. 

 Systém H2O - topidlo nahřívá horká voda. Je 

jedno, zda je voda u kotle umístěného v budově, 

nebo z teplárny. Tato kamna se v sousedním 

Rakousku a Německu běţně stavějí. Ţivotnost 

hadic je více jak 50 let a pouţitíých materiálů 

(kachloví, brulapory, šamoty …) více jak 100 let. 

 Ať se rozhodnete pro jakýkoli druh topidla, je 

nutno obrátit se na kvalifikovanou firmu. Kamna 

nejsou stavbou pro zručného kutila, jak se občas 

v médiích prezentuje. Kaţdá stavba je finančně 

náročná. Kaţdá kamna jsou originál, který se šije 

na míru. Kamna odborně stavěná mají ţivotnost 

100 let a více. Proto se musí pouţívat materiály, 

které jsou pro kamna vyvinuty. Stavěná kamna 

musí vyhovovat po tepelné účinnosti, Vašim 

estetickým nárokům a finanční stránce. Stavěná 

kamna jsou středem domova. Rodina se kolem 

nich schází. Jsou jejím středem. Jsou hřejivým 

srdcem domova. 

 Za kamnářství ZAKO vypracoval Radvan Tůma 
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Dagmar Berrová - musvoboda@mbox.volny.cz 

Váţení spoluobčané,  

1) spousta lidí se diví co se děje za garáţemi v Maršově I. Nehodláme zde nic budovat, jen se zde 

dělají úpravy nezbytné k tomu, aby se zde dala časem udělat parková úprava. To znamená lavičky, 

koše na psí exkrementy atd. Stále nás totiţ trápí problém, jakým je venčení psích miláčků, zejména 

na dětském hřišti . Chápu, ţe kdyţ někdo vlastní psa, musí s ním do přírody, ale na dětské hřiště - to 

je trochu moc. Prosím proto obyvatele, kteří bydlí na sídlišti a vlastní psa, nevenčete je na dětském 

hřišti! Na MěÚ jsou stále k dispozici igelitové sáčky  zdarma na sběr psích exkrementů. 

 

2) Statické zajištění kina stále pokračuje. Dočkáme se nového stropu a váţně uvaţujeme o dalším 

vyuţití jako víceúčelový sál  vhodný pro jakékoli vyuţití kulturního rázu.  

 

3) ZVEME VŠECHNY UBYTOVATELE  NA  NEOFICIELNÍ SETKÁNÍ SE STAROSTKOU 

MĚSTA A KOMISÍ PRO CESTOVNÍ RUCH: úterý dne  26.08.2003 od 18.00 hodin 

V RESTAURACI TATRANKA  (na stadiónu) .   HOSTEM BUDE PAN Mgr. HYNEK. 

         

*** PRÁCE NA REKONSTRUKCI ŠKOLY … pokračují podle dohodnutého harmonogramu. Do 

začátku nového školního roku budou v provozu suterénní šatny, celé přízemí a první patro. Práce ve 

druhém patře, nástavbě a krovů včetně střechy budou pokračovat při provozu školy. 

 
*** ZAHÁJENÍ NOVÉHO ŠKOLNÍHO ROKU … Školní družina zahájí provoz dne 25.8.2003 v budově 
bývalé Zvláštní školy. 1. , 2. a 3. ročník zahájí vyučování dne 1.9.2003 v budově bývalé Zvláštní školy. 
Ostatní ročníky zahájí vyučování dne 8.9.2003. Pro zájemce 4. a 5. ročníků bude od 1.9. do 8.9.  

k dispozici školní družina v budově bývalé Zvláštní školy. 

   

*** NEZAPOMEŇTE … ţe do 31.8.2003 má být uhrazena druhá splátka poplatku za odpady. 

Svoz nebezpečného odpadu bude uskutečněn v sobotu 6.9.2003 v 9,00 - 10,00 hodin ve Svobodě 

na náměstí a v 10,00 - 11,00 hodin u Rýchorky.     Ing. Josef Hůrka 

 

*** KNIHOVNA PRO VÁS … chystá zajímavé překvapení. Navíc čtenáře potěšíme novými 

fotografiemi, i novým systémem vyhledávání jejich souborů.  knihovnice Pavla Tůmová 

 

*** SLUŽBA OBČANŮM … Na MěÚ je u hlavního vchodu zvonek pro postiţené občany, kteří 

nemohou chodit po schodech. Úředníci je obslouţí dole.  

 

*** PRODÁM GARÁŽ … na Rýchorském sídlišti. Informace na tel. 499 771 559 po 17. hodině. 

 

*** OBČANSKÉ PRŮKAZY …  které byly vydány do 31.12.2001 pozbudou platnost dnem 

31.12.2005, ale můţete je bezplatně vyměnit za nové jiţ teď. Potřebujete k tomu fotografii a rodný 

list. Další informace se dozvíte u paní Jany Hryzlíkové na Městském úřadu.   
 

*** KAMÍNEK Z CEST … je Literární a výtvarná  soutěţ dětí naší školy ve spolupráci 

s Městskou knihovnou! 
     Moţná je cestou bez povšimnutí míjíte – zakletá sluníčka, kočičky, pejsky, ptáčky a kdovíco ještě 

vykouzlí vaše fantazie z obyčejného hladkého oblázku. 

      Technika malby je libovolná. Můţete se zúčastnit i  v kategorii literární a napsat o svém kamínku 

skutečný příběh nebo pohádku. 

      Vyhodnocení bude probíhat v kategoriích podle věku. Hodnotit se bude originalita práce, 

fantazie, pečlivost provedení.  Své výtvory přineste začátkem září do školičky  pí uč. Rutarové a 

Pleskačové.  Ke svému kamínku nezapomeňte přinést vyplněnou kartičku se jménem a místem 

nálezu. 
 

  Informace, zprávy, inzerce  SF 599 - 12/8 2003  

mailto:musvoboda@mbox.volny.cz


SRDEČNĚ ZVEME VŠECHNY OBČANY 
          
TŘI OŘÍŠKY PRO POPELKU … 
Mnoho volného místa v dnešním čísle již 
nemáme. Na druhé straně tohoto listu najdete 
článek o kachlových kamnech - a není tam místo 
pro komentář . Rád bych čtenářům popsal, jak 
jsem článek získal. Pro opravu rodinného 
domku jsem potřeboval pár latí. Pan Hilman 
v Mladých Bukách měl dovolenou, v další firmě 
mi řekli, že mám přijít za tři týdny, ale uspěl 
jsem u svobodského truhláře pana Valnohy. 
Nejen že přijel v sobotu do dílny (v týdnu 
pracoval na horské boudě), ale na počkání mi 
vyrobil potřebných 14m speciálně upravených 
latí za pakatel, protože mohl zpracovat použitý 
materiál. Cestou od něj na mne mával Standa 
Mráz. Právě nakládal troje stará kamna na přívěs 
pana Tůmy. Ten mě pozval na prohlídku své 
dílny a řekl mi tolik zajímavostí o renesanci 
kamnářského řemesla, že jsem si jeho výrobky 

nejen pofotil, ale získal jsem i zajímavý článek 
pro naše čtenáře. Na stejné trase jsem ještě 
získal informace od Petra Vydry, který se svými 
přáteli staví nový objekt mezi Dehtochemou a 
Osnadem - a objevil, jaké poklady pro kutily a 
domkáře má prodejna Buspol vedle 
Dehtochemy. Vyfotil jsem si také práce na 
rekonstrukci základní školy a kina na náměstí. 
Tam jsem navíc potkal Mirka Novotného, který 
mě informoval o chystaných zářijových oslavách 
135. výročí založení hasičského sboru ve 
Svobodě. Zajímavých materiálů pro další čísla 
SF mám díky zprávám, které mi cvrnkly o nos, 
víc než dost. -so                
 
 
 
 

 
             
              


